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رئیس ســازمان منابع طبیعی کشــور از طرح کاشــت و تولید 
یک میلیارد اصله نهال در کشور استقبال کرد و گفت: این طرح 

با مشارکت مردم و دستگاه های اجرایی با جدیت دنبال می شود.
به گزارش همشهري، عباســعلی نوبخت در نشست نمایندگان 
نهادها و دستگاه های اجرایی پویش ایران سرسبز اعلام کرد: باید 
بپذیریم وضعیت طبیعت ما از شرایط مطلوبی برخوردار نیست 
و ارتقای کمی و کیفی پوشــش گیاهی در کشور در دستور کار 
سازمان قرار دارد. وی گفت: وظیفه ما در منابع طبیعی حفظ امنیت 
زیستی است و امنیت زیستی حلقه واسط امنیت ملی و امنیت 
غذایی است. نوبخت از تهیه و تدوین برنامه 5ساله در منابع طبیعی 
کشــور خبر داد و افزود: در این برنامه نقشه راهی که گذشتگان 
در سازمان منابع طبیعی ترسیم کرده اند، مورد توجه قرار دارد. 
رئیس ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور همچنین از 
وجود 126نهالستان به مساحت 2681هکتار در منابع طبیعی 
کشــور خبر داد و افزود: در هر هکتار از این نهالستان ها می توان 
500هزار اصله نهال تولید کرد. وی با بیان اینکه نخستین جنگل 
دست کاشــت را در دنیا ایرانیان ایجاد کرده اند و این پیشینه به 
3500سال قبل برمی گردد، خاطرنشان کرد: برای اثبات حقانیت 
منابع طبیعی به هیچ عنوان نیازمند آمارسازی نیستیم و به هر 
اندازه نهال تولید و کاشته شود به افکار عمومی و مردم گفته خواهد 
شد. رئیس ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور در ادامه 
افزود: کار در منابع طبیعی به خاطر پیچیدگی هایی که وجود دارد، 
قطعا بی عیب و نقص نیست و برای رسیدن به اهداف پیشرو نیازمند 
نقد منتقدان هستیم تا مشکلات و راهکارهای پیش رو عیان شود. 
اعتقاد داریم که انتقاد از برنامه های سازمان می تواند به ارتقا و رشد 
منابع طبیعی کمک کند. نوبخت اعلام کرد: ممکن اســت برای 
مخاطبان ابهامی برای تولید و کاشت یک میلیارد اصله نهال وجود 
داشته باشد و موضوع آب و خاک و حفاظت از آن مطرح شود که 
البته در این موضوع شکی نیست و سازمان برای همه این موارد که 
می تواند چالش ایجاد کند، برنامه و راهکار دارد. نوبخت در بخش 
دیگری از سخنان خود به ایجاد پنجره واحد زمین در منابع طبیعی 
اشاره کرد و گفت: دغدغه زمین خواری، تخریب و تصرف اراضی 

ملی به واسطه راه اندازی این سامانه رفع خواهد شد. 
مجری طرح نهضت جهادی تولید و کاشت یک میلیارد اصله نهال 
نیز در این نشست گفت: این طرح جهادی از شهریورماه امسال 
توسط رئیس جمهور و وزیر جهاد کشاورزی به نهادها ابلاغ شده 
و به سرعت کارها در این بخش آغاز شده است. رضا احمدی اعلام 
کرد: برای تامین نهال موردنیاز کشــور باید سطح تولید نهال را 
ســالانه به 250میلیون اصله برســانیم. به گفته احمدی تمام 
تلاش همکاران و مدیران کل منابع طبیعی و کارشناسان حوزه 
جنگل های کشور بر این است که این عدد تعهد شده 250میلیون 

اصله در سال، اجرایی شود.

 استقبال سازمان منابع طبیعی
 از کاشت یک میلیارد اصله نهال

خبر روزنقل قول خبر

از ســهم کاهــش گردوغبــار در شــرق 
آســیا ناشــی از پوشــش گیاهی است. 
تحقیقــات مؤسســه فیزیــک جــوی 
آکادمــی علــوم چیــن نشــان داده کــه 
تضعیف باد سطحی و افزایش پوشش 
گیاهی به همراه رطوبت خاک همگی 
در کاهــش انتشــار گردوغبــار نقــش 
دارنــد. ســهم نســبی ایــن عوامــل بــه 

 ترتیب ۴۶، ۳۰ و ۲۴ درصد است.

30
درصد

ناســالم را اراکی ها در سال1۴۰۰ تجربه 
کردنــد. براســاس گــزارش ســازمان 
هواشناســی، اراک در ســال  جــاری نیز 
بیــش از 1۰۰روز هوای ناســالم را تجربه 
کــرده اســت. اراک به علــت وجــود 
نیــروگاه حرارتــی شــازند در غــرب ایــن 
شــهر، هرســال در فصــل زمســتان بــا 
مســئله مازوت ســوزی روبه رو می شود 
و هم اکنــون نیز ۳واحــد از ایــن نیروگاه 
حرارتــی در حــال اســتفاده از ســوخت 

مازوت است.

165
روز

عدد خبر

تدوین راهبرد های کلان ملی برای 
چالش های محیط زیستی 

روح الله نقدی پــور ،دبیــر شــورای راهبــردی 
سازمــــان حفـــــاظت مـــحیط زیـــســـــت:در 
»ره نگاشت حکمرانی قوی محیط زیست«، 
1۳راهبــرد کلان ملی و ۴۶ اقدام فرابخشــی 
برای 5چالش اصلی محیط زیست کشور ارائه 
شده است. ره نگاشــت یا همان نقشه راه، 
سند تحول دولت در حوزه آب و محیط زیست 
برای تحول نظام مند و هدفمند و مدیریت 
جامع، هماهنگ و یکپارچه برای حل مسائل 

و چالش های محیط زیستی است.

ریزگردها امان ما را بریده است 
نقی شعبانیان، معاون امور جنگل های 
ســازمان منابع طبیعی: امروز ریزگردها 
امان ما را بریده است. قبلاً نمی دانستیم 
کدام نوع بلوط جنگل های زاگرس برای 
جــذب ریزگردهــا مناســب تر اســت، اما 
امروز می دانیم بلــوط ایرانی ۲ تــا ۳ برابر 
بهتر عمــل می کنــد. هنــوز تکنیک های 
کشت گونه های گیاهی تغییر نکرده و باید 
قبول کنیم مقداری در این زمینه کم کاری 

وجود دارد.

حال دریاچه ارومیه بهتر شد
نزدیک شدن تراز آب دریاچه ارومیه به تراز اکولوژیک با تلاش ستاد احیای این دریاچه

براســاس آخرین به روزرسانی داده های ســتاد احیای 

دریاچه ارومیه، تراز آب این دریاچه در سال آبی جاری به 
1270.04متر و اندکی کمتر از تراز اکولوژیک رسیده است. 
تراز اکولوژیک دریاچه ارومیه 1274.1معادل 14.1میلیارد 
مترمکعب اســت. مهم ترین پروژه عمرانی که برای احیای 

دریاچه ارومیه در حال اجراســت، رساندن آب از رودخانه 
زاب و سد کانی ســیب از طریق یک تونل به دریاچه است. 
حالا دولت وعده داده که تا بهمن ماه فاز اول این پروژه تمام 

می شود.

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار

رودخانه زاب در یک قدمی دریاچه ارومیه
طبق اعلام ســتاد احیای دریاچه، 100درصد اعتبارات دریاچه محقق شده و روح الله 
متفکر آزاد، رئیس هیأت تحقیق و تفحص ســتاد احیای دریاچه ارومیه با اعلام این 
خبر می گوید: فاز اول پروژه انتقال آب از سد »کانی سیب« به سمت دریاچه ارومیه با 
توان حدود ۳00میلیون مترمکعب در ســال تا بهمن ماه به اتمام می رسد و پروژه تونل 
انتقال آب 200متری نیز در بهمن ماه تمام خواهد شد. پروژه انتقال آب از سد »سیلوه« 
به دریاچه ارومیه در فصول غیرکشاورزی هم می تواند آب را تا 1۶مترمکعب در ثانیه 
به این دریاچه منتقل کند.قرار است با اتمام این پروژه، سالانه ۶00میلیون مترمکعب 
آب به صورت پایدار به دریاچه ارومیه برســد و بخشی از مشکلات تامین آب دریاچه 
برطرف شود. به گزارش سازمان حفاظت محیط زیست، روح الله متفکر آزاد که نمایندگی 
مردم آذربایجان شرقی در مجلس را نیز برعهده دارد، با بیان اینکه مجلس برای اتمام 
پروژه های احیای دریاچه ارومیه حتی دولت را نیز تحت فشار گذاشت، گفت: موضوع 
دریاچه ارومیه نه تنها برای نمایندگان منطقه، بلکه برای تمامی نمایندگان موضوعیت 
داشت و احیای دریاچه ارومیه به عنوان نمادی از یک اراده ملی در حوزه محیط زیست 
و نماد پیشرفت حکمرانی در جامعه ما تلقی می شود.او می گوید: پدیده هایی همچون 
وضعیت دریاچه ارومیه صرفا معطوف به دولت یا حاکمیت نیست و نباید تصور کرد که 
موضوعاتی همچون احیای دریاچه ارومیه با اتمام پروژه ها، مرتفع می شود بلکه مباحث 
فرهنگی، اجتماعی، هماهنگی و... در این رابطه دخیل است و در حقیقت یک اراده ملی 

و مردمی برای احیای دریاچه لازم است.

شیوه کشاورزی قاتل دریاچه ارومیه است
براساس برنامه ستاد احیای دریاچه ارومیه قرار بود که 40درصد از بارش سالانه در هر 
شرایطی )خشکسالی، نرمال و تر سالی( به دریاچه ارومیه برسد و مابقی برای شرب و 
کشاورزی و صنعت صرف شود؛ اما خشکســالی های پی درپی این معادله را برهم زد. 
به طوری که سال آبی گذشته فقط یک سوم حقابه دریاچه ارومیه تامین شد و کشاورزان 
دست بالا را در دستیابی به آب داشتند. به رغم مصوبات شورای عالی تالاب ها در مورد 
احیای دریاچه ارومیه برای تغییر الگوی کشت و آبیاری تجمیعی، طی 8سال گذشته 
بیش از 120هزار هکتار به اراضی کشاورزی آذربایجان غربی که از شیوه غرقابی استفاده 
می کنند، افزوده شــد و همین موضوع منجر به مصرف 5.2میلیارد مترمکعب آب به 
اعلام ستاد احیای دریاچه ارومیه شده است. در همین رابطه، محمدصادق معتمدیان، 
استاندار آذربایجان غربی در گفت وگو با ایسنا، توســعه اراضی کشاورزی در حوضه 
آبریز دریاچه ارومیه را ناهمخوان اعلام کرد و گفت: در بحث اصلاح الگوی کشت، دولت 
به دنبال کشت محصولات کم  آب بر با ارزش افزوده بالاست که در همین راستا باید به 
کشاورز این اطمینان داده شود که اصلاح در الگوی کشت به ضرر معیشت او نخواهد بود. 
به همین دلیل اخیرا 5هزار میلیارد ریال برای اتمام طرح های نیمه تمام احیای دریاچه 
ارومیه اختصاص یافته که نشان از توجه دولت و شخص رئیس جمهور به حل مشکلات 

محیط زیستی برای احیای دریاچه ارومیه است.

وضعیت بحرانی حقابه ها
مسئول تعیین حقابه های زیست محیطی از سدها و احیای تالاب ها 
و دریاچه های خشکیده، سازمان حفاظت محیط زیست و مسئول 
تامین آن وزارت نیرو است. اما هنوز آمار و اطلاعات جدول منابع و 
مصارف سد ها و حقابه های زیست محیطی از سوی این دو دستگاه 

منتشر نشده اســت. با این حال، علی ســلاجقه، رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست چندی پیش با تأکید بر اهمیت رعایت حقابه 
تالاب ها، گفته بود: حقابه تالاب ها رعایت نشده و از ابتدا حرف ما 
این بود که حقابه ها را سر تالاب تحویل دهند. چون حقابه تالاب ها، 
حقابه کشاورزی و شهری نیست. منتها آب از مبدأ رها می شود و در 

این مسیر مصرف کننده های متعدد وجود دارند که آب را استفاده 
می کنند. همین مورد نیز در مورد دریاچه ارومیه وجود دارد و برای 
تامین و تخصیص حقابه واقعی این دریاچه به شدت مشکل داریم و 
به مرز بحران رسیده ایم. دریاچه ارومیه حقابه دارد و تخصیص این 

حقابه باید به سرعت تعیین تکلیف شود.


